
Innst. 152 S
(2023–2024)

Innstilling til Stortinget 
fra justiskomiteen

Dokument 8:232 S (2022–2023)

Innstilling fra justiskomiteen om Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Torgeir Knag
Fylkesnes og Marian Hussein om demokratisk
kunstig intelligens

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen umiddelbart innføre et
moratorium i offentlig sektor på å ta i bruk nye
kommersielle verktøy som bygger på kunstig intel-
ligens. Moratoriet må vare fram til et regelverk for
innføring og bruk av kunstig intelligens for ulike
bruksområder er utviklet.

2. Stortinget ber regjeringen utvikle en konsesjons-
ordning for innsamling, bruk og lagring av både of-
fentlige data og persondata for kommersielle
aktører. En slik konsesjonsordning må fastsette
krav til hvilke data som kan brukes, til hvilke typer
formål, hvor og hvordan de lagres, og om og hvor-
dan de kan deles med ulike tredjeparter.

3. Stortinget ber regjeringen legge fram en stortings-
melding om kunstig intelligens som redegjør for
hvordan det arbeides med kunstig intelligens på
alle nivå i alle sektorer.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  O d d  H a r a l d  H o v l a n d ,  H a d i a  Ta j i k
o g  M a r i a  A a s e n - S v e n s r u d ,  f r a  H ø y r e ,
I n g u n n  F o s s  o g  Sv e i n u n g  S t e n s l a n d ,  f r a
S e n t e r p a r t i e t ,  I v a r  B .  P r e s t b a k m o  o g  E l s e
M a r i e  R ø d b y,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
l e d e r e n  Pe r - W i l l y  A m u n d s e n  o g  To r  A n d r é
Jo h n s e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,
A n d r e a s  S j a l g  U n n e l a n d ,  o g  f r a  Ve n s t r e ,
I n g v i l d  We t r h u s  T h o r s v i k , viser til forslaget og til
Kommunal- og distriktsdepartementets vurdering i
brev av 6. oktober 2023. Brevet følger vedlagt denne
innstillingen.

Ko m i t e e n  viser til at digitale plattformer og «tin-
genes internett» i stor grad bygger på kunstig intelligens.

Ko m i t e e n  understreker betydningen av at pre-
missene for den digitale utviklingen ikke bare legges av
kommersielle interesser, men av demokratisk valgte or-
ganer.

Ko m i t e e n  påpeker at det er utviklet en rekke re-
gelverk for KI innenfor ulike bruksområder i Norge,
samtidig som det er positivt at det nå kommer en egen
EU-forordning for KI, som vil kunne sette noen overord-
na standarder. Det vil være et nyttig supplement til den
reguleringen landet allerede har og som vil være under
utvikling fremover.

Ko m i t e e n  viser til at regjeringen Støre har startet
arbeidet med en ny, helhetlig digitaliseringsstrategi for
Norge. Målet vil være en sterkere samordning og utvik-
ling av en helhetlig politikk som går på tvers av offentlig
og privat sektor. Som en del av dette arbeidet vil de også
se på hvordan man skal regulere, utvikle og bruke kuns-
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tig intelligens. Strategien skal etter planen være klar i
2024.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til sine merknader
i Innst. 151 S (2023–2024).

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  viser til at kuns-
tig intelligens er et område som spenner bredt, både i
teknologier og anvendelsesområder. Generativ kunstig
intelligens, som ble allment tilgjengelig gjennom den
store språkmodellen ChatGPT høsten 2022, er en type
kunstig intelligens. Det finnes allerede en rekke produk-
ter og programvare som bygger på kunstig intelligens
og brukes i offentlig sektor. Digitaliseringsdirektoratets
oversikt over bruk av kunstig intelligens i offentlig sek-
tor inneholder 135 prosjekter.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser videre til at kunstig in-
telligens i ulike former allerede bidrar til stor verdiska-
ping i offentlig sektor, i form av bedre og mer effektive
tjenester. På for eksempel Drammen sykehus, brukes
teknologien til bruddeteksjon og gir svar på minutter,
slik at pasientene slipper å vente på sykehuset i mange
timer. I Midt-Telemark brukes kunstig intelligens til
planlegging i hjemmetjenesten, som gir kortere reise-
vei, bedre tid og oftere samme pleier som kommer på
besøk hos hjemmebrukerne. Resultatet er mindre stress
i arbeidshverdagen for pleierne og bedre tjenester for
brukerne. D i s s e  m e d l e m m e r  mener et umiddelbart
moratorium på å bruke kommersiell kunstig intelligens
i offentlig sektor vil være uforsvarlig og påføre stor skade
på det offentlige tjenestetilbudet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener personvern er og for-
blir viktig i samfunnet, også i møte med kunstig intelli-
gens og andre digitale teknologier. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser videre til personvernforordningen, også kalt
GDPR, som er implementert i norsk rett gjennom per-
sonopplysningsloven. Forordningen stiller blant annet
krav til innhenting av samtykke til spesifikke formål ved
behandling av personopplysninger, og gir et grundig
vern for norske og europeiske borgeres persondata.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener beskyttelsen av person-
vernet er sterkt og ikke anses styrket med en egen kon-
sesjonsordning.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener utviklingen i kunstig
intelligens bringer med seg et enormt verdiskapingspo-
tensial, som kan gi bedre tjenester i offentlig sektor og et
mer effektivt næringsliv. Teknologien byr også på ut-
fordringer, som at man må bli mer kritiske til det man
ser, hører og leser. D i s s e  m e d l e m m e r  mener utford-
ringene som oppstår må adresseres, men at det samtidig
må presiseres hvor det haster mest med løsninger. D i s -
s e  m e d l e m m e r  mener en generell stortingsmelding
ikke løser utfordringene en står overfor, og at hvis for-

slagsstillerne etterspør utredninger av konkrete pro-
blemstillinger, så bør problemstillingene tydeligere
presiseres.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  viser til at kunstig intelligens er et tema med
økende aktualitet, og som reiser flere problemstillinger.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener på den bakgrunn det er
ønskelig at regjeringen redegjør for Stortinget om regje-
ringens arbeid med problemstillinger knyttet til kuns-
tig intelligens.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer derfor følgende
forslag:

«Stortinget ber regjeringen redegjøre for Stortinget
om regjeringens arbeid med problemstillinger knyttet
til kunstig intelligens.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -
s t r e p a r t i  understreker at digitaliseringen av samfun-
net og utviklingen av kunstig intelligens går fort, hvor
stadig nye prosesser automatiseres. D e t t e  m e d l e m
peker på at det gir store muligheter for å effektivisere og
bedre en rekke tilbud og tjenester i samfunnet. På den
andre siden byr dette også på en rekke utfordringer som
samfunnet må løse.

D e t t e  m e d l e m  viser videre til at trenden i utvik-
lingen av KI er stadig større og mer komplekse modeller.
Da må man sikre at de er rettferdige, og at reguleringen
får bukt med de negative konsekvensene av KI og gir
grobunn for de positive. I følge Europol kan alt innhold
på internett innen 2026 være 90 pst. syntetisk – altså
skapt av KI. Det betyr at offentligheten fylles opp av
kunstig intelligens, som dermed må spille på lag med
behovene og ønskene for samfunnet og befolkningen.

D e t t e  m e d l e m  ønsker å vise til det siste årets de-
batt om utviklingen av generativ kunstig intelligens, og
spesielt såkalte språkmodeller, som ChatGPT. Dette er
modeller som er trent på enorme mengder tekstdata
gjennom algoritmer, og kan tolke og generere tekst, ba-
sert på statistiske mønstre i treningsdataene. D e t t e
m e d l e m  deler bekymringen for hvordan slik genera-
tiv kunstig intelligens kan komme til å endre samfunnet
betydelig i framtiden, dersom det forblir uregulert. Like-
vel vil d e t t e  m e d l e m  fraråde å løpe etter enkelte
språkmodeller og forby dem, da nye kun vil oppstå et
annet sted, noe man har sett skje det siste året. D e t t e
m e d l e m  vil her understreke at hovedelementet i disse
språkmodellene er data, og at å regulere hvilke data som
modellene kan trenes på, og for hvilke formål, vil kunne
sikre en demokratisk utvikling av generativ kunstig in-
telligens som vil hindre flere av de negative konsekven-
sene før modellene settes ut i markedet.

D e t t e  m e d l e m  peker også på at utviklingen av
KI er og har vært dyr og energikrevende. KI bruker store
mengder ferskvann, mye kraft og må ha svært kraftig
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maskinvare. Det å prioritere både kraft og areal er helt
nødvendig for å sikre at man har strøm nok til alle, og at
Norge når sine internasjonale forpliktelser, blant annet
i FNs naturavtale. I lys av det mener d e t t e  m e d l e m  at
en må ta grep for å begrense energibruken og plassbru-
ken til KI, uten at det går på bekostningen av en digitali-
sering som kommer hele samfunnet til gode. Da trengs
et godt regelverk rundt hvordan dataene som den kun-
stige intelligensen henter inn og trener på, forvaltes på
en bærekraftig måte. D e t t e  m e d l e m  mener det i
langt større grad må pålegges privat næringsliv å dele
datasett med hverandre, heller enn at hvert selskap skal
hente inn nærmest identiske data for forskjellige for-
mål. Det resulterer i en unødvendig energibruk, som
kun de store, private selskapene tjener på, da mindre
selskap ikke har samme kapasitet til å hente inn slike
store datasett. D e t t e  m e d l e m  mener dagens mang-
lende regelverk om deling av data gjør at mindre selskap
blir skadelidende.

D e t t e  m e d l e m  understreker at for å sikre en de-
mokratisk og positiv utvikling av KI er man nødt til å
sikre et regelverk som svarer på blant annet: Hva skal
kunstig intelligens brukes til? Hvem sin kunstige intelli-
gens skal brukes hvor? Hva og hvordan skal man priori-
tere innenfor kunstig intelligens? Hvem skal få eie data-
ene en mater kunstig intelligens med? Hvordan ser rett-
ferdighet ut i en kodet verden? Hvem har ansvaret for at
algoritmene ikke er rasistiske, sexistiske og undertryk-
kende for andre grupper i samfunnet? Dette er politiske
spørsmål som krever politisk regulering. D e t t e  m e d -
l e m  mener det er behov for en ny stortingsmelding for
kunstig intelligens som går nærmere inn på disse spørs-
målene, som vil være et godt arbeid opp mot en eventu-
ell implementering av EUs AIAct, som er på vei. Det vil i
et slikt arbeid også være særlig viktig å kartlegge om gjel-
dende regelverk knyttet til opphavsrett er tilstrekkelig.
D e t t e  m e d l e m  ser med bekymring på at kunstig in-
telligens trenes på åndsverk fra bl.a. forfattere uten at de
blir kompensert eller at deres åndsverk blir respektert,
og at globale selskap som både har eierinteresser i slike
språkmodeller også har eierinteresser i videresalg av
åndsverkene som kommer fra KI.

D e t t e  m e d l e m  mener det er gode grunner for å
opprette en konsesjonsordning for å sikre demokratisk
innsyn og strengere kontroll over innsamling, bruk og
lagring av data. D e t t e  m e d l e m  ser det som hensikts-
messig at en slik konsesjonsordning utvikles med ut-
gangspunktet i eksisterende regelverk som ivaretar en-
keltindivider sin rett til personlige data, men også ska-
per et nytt regelverk for data som en fellesskapsressurs.
Fellesskapsressurser som fiske og vannkraft følger regel-
verk som en kan hente inspirasjon fra i utviklingen av
en slik ordning. D e t t e  m e d l e m  ønsker også å vise til
at et tydeligere regelverk som en konsesjonsordning av
fellesskapets ressurser også vil kunne resultere i økte

skatteinntekter til fellesskapet, dersom en for eksempel
innfører en grunnrenteskatt på data i Norge. D e t t e
m e d l e m  vil påpeke at de store, globale teknologisel-
skapene skatter svært lite til Norge, på grunn av dagens
regelverk.

D e t t e  m e d l e m  mener at på nåværende tids-
punkt vil det være hensiktsmessig å opprette et offentlig
KI-register for å dokumentere hvordan algoritmer be-
nyttes til å levere tjenester til innbyggerne basert på
kunnskap og erfaringer fra sammenliknbare land. D e t -
t e  m e d l e m  viser til høringsnotatet fra Juristforbundet
som foreslår et slikt system. D e t t e  m e d l e m  viser til at
byer som Amsterdam og Helsinki har opprettet offentli-
ge KI-registre for å dokumentere hvordan de bruker al-
goritmer til å levere tjenester til innbyggere. Slike regis-
tre er viktig for å sikre tillit mellom det offentlige og bor-
gerne, samt for å være med på å stille strengere krav til
leverandørene av de digitale tjenestene, fordi de kan et-
tergås i offentlighet.

D e t t e  m e d l e m  vil i likhet med høringssvaret til
Likestillings- og diskrimineringsforbudet understreke
at det er en reell risiko for at bruken av kunstig intelli-
gens løper fra demokratiets og rettsstatens evne til å sik-
re folks rettigheter. Det finnes flere eksempler på at KI
bidrar til å forsterke og reprodusere eksisterende ulik-
het og diskriminering av allerede utsatte grupper i sam-
funnet. D e t t e  m e d l e m  mener derfor det er viktig å
understreke at offentlig sektor har en særskilt plikt i li-
kestillings- og diskrimineringslovens § 24 til å fremme
likestilling og hindre diskriminering i all sin virksom-
het. Denne plikten gjelder også når forvaltningen bru-
ker kunstig intelligens til å ta avgjørelser om enkeltmen-
nesker, og når digitale verktøy brukes i helse, skole og
utdanning.

D e t t e  m e d l e m  vil poengtere viktigheten av at KI
utvikles med utgangspunkt i den norske befolkningens
behov og ressurser. Det betyr at det er viktig å sikre at
dataen trenes slik at den blir best mulig tilpasset de fol-
kene som skal bruke den, spesielt i offentlig sektor.
D e t t e  m e d l e m  mener derfor det er viktig at man
ikke blindt kjøper programvarer utviklet på et annet
publikum enn det norske, men at man bygger opp om et
system som er tilpasset befolkningens behov. D e t t e
m e d l e m  mener derfor det er riktig å sette ned et utvalg
med oppdrag om å foreslå endringer i lovverket slik at
norskutviklet KI bruker norske data under sikre og etis-
ke forhold.

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen etablere regelverk for
innføring og bruk av kunstig intelligens for ulike bruks-
områder før en storstilt utrulling av kommersielt utvik-
let kunstig intelligens i offentlig sektor finner sted.»
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«Stortinget ber regjeringen legge frem en stortings-
melding om kunstig intelligens som redegjør for hvor-
dan det arbeides med kunstig intelligens på alle nivå i
alle sektorer.»

«Stortinget ber regjeringen opprette offentlige KI-
registre for å dokumentere hvordan algoritmer benyt-
tes til å levere tjenester til innbyggerne basert på kunn-
skap og erfaringer fra sammenliknbare land.»

«Stortinget ber regjeringen utvikle en konsesjons-
ordning for innsamling, bruk og lagring av både offent-
lige data og persondata for kommersielle aktører. En
slik konsesjonsordning må fastsette krav til hvilke data
som kan brukes, til hvilke typer formål, hvor og hvor-
dan de lagres, og om og hvordan de kan deles med ulike
tredjeparter.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  Ve n s t r e  viser til
sine merknader i Innst. 151 S (2023–2024).

Forslag fra mindretall
Forslag fra Fremskrittspartiet:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen redegjøre for Stortinget
om regjeringens arbeid med problemstillinger knyttet
til kunstig intelligens.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen etablere regelverk for
innføring og bruk av kunstig intelligens for ulike bruks-
områder før en storstilt utrulling av kommersielt utvik-
let kunstig intelligens i offentlig sektor finner sted.

Forslag 3
Stortinget ber regjeringen legge frem en stortings-

melding om kunstig intelligens som redegjør for hvor-
dan det arbeides med kunstig intelligens på alle nivå i
alle sektorer.

Forslag 4
Stortinget ber regjeringen opprette offentlige KI-re-

gistre for å dokumentere hvordan algoritmer benyttes
til å levere tjenester til innbyggerne basert på kunnskap
og erfaringer fra sammenliknbare land.

Forslag 5
Stortinget ber regjeringen utvikle en konsesjons-

ordning for innsamling, bruk og lagring av både offent-
lige data og persondata for kommersielle aktører. En
slik konsesjonsordning må fastsette krav til hvilke data
som kan brukes, til hvilke typer formål, hvor og hvordan
de lagres, og om og hvordan de kan deles med ulike tred-
jeparter.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i ko-

miteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet, Frem-
skrittspartiet og Venstre.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:232 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Torgeir Knag Fylkes-
nes og Marian Hussein om demokratisk kunstig intelli-
gens – vedtas ikke.

Oslo, i justiskomiteen, den 12. desember 2023

Per-Willy Amundsen Hadia Tajik
leder ordfører
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Postadresse: Postboks 8112 Dep 0032 Oslo 
Kontoradresse: Akersg. 59 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 972 417 858 

Dok 8:232 S (2022-2023) Representantforslag om demokratisk kunstig 
intelligens 

Eg viser til brev frå justiskomitéen om representantforslag frå stortingsrepresentantane 

Torgeir Knag Fylkesnes og Marian Hussein om demokratisk kunstig intelligens, datert 

19. september 2023. Brevet er adressert til justis- og beredskapsminister Emilie Enger Mehl.

Justis- og beredskapsministeren har bedt meg, som ansvarleg statsråd for

digitaliseringspolitikken, å vurdere forslaget. Mine vurderingar følgjar nedanfor under dei tre

punkta i forslaget.

1) Stortinget ber regjeringen umiddelbart innføre et moratorium i offentlig sektor på å

ta i bruk nye kommersielle verktøy som bygger på kunstig intelligens. Moratoriet

må vare fram til et regelverk for innføring og bruk av kunstig intelligens for ulike

bruksområder er utviklet.

Norske regjeringar og Stortinget har gjennom ei årrekke arbeidd for å sikre at vi har god, 

teknologinøytral regulering her i landet. Dette gjeld òg for regelverk som er sentrale i å 

regulere utvikling og bruk av kunstig intelligens (KI), slik som personopplysningslova, lov om 

likestilling og forbod mot diskriminering, forbrukarkjøpslova, marknadsføringslova, 

åndsverklova, forvaltningslova med fleire. Vi har derfor eit godt grunnlag for å kunne 

handheve krav til etisk, ansvarleg og demokratisk kunstig intelligens. Kommunal- og 

distriktsdepartementet bad i 2022 Digitaliseringsdirektoratet utarbeide rettleiing i etisk og 

ansvarleg utvikling og bruk av KI for offentleg sektor. Slik rettleiing er nå tilgjengeleg på 

direktoratet sine nettsider. Digitaliseringsdirektoratet tilbyr òg støtte og rettleiing til 

verksemdene i offentleg sektor. 

Stortingets justiskomite 

Dykkar ref Vår ref 

23/4715-2 

Dato 

6. oktober 2023

VEDLEGG

https://www.digdir.no/kunstig-intelligens/kunstig-intelligens/4132
https://www.digdir.no/kunstig-intelligens/kunstig-intelligens/4132


 

 

Side 2 
 

 

Det er dessverre ei utbreidd oppfatning at det ikkje finst regulering av kunstig intelligens i 

Noreg, og at EU si KI-forordning er den einaste reguleringa av KI som er under arbeid. Som 

eg har vist ovanfor, finst det allereie ei rekke regelverk for KI innanfor ulike bruksområde. Det 

er like fullt positivt at det kjem ei eiga forordning for KI, som vil sette standarden for kva slags 

KI som skal vere forbode og kva slags KI som utgjer ein risiko for samfunnet. KI-forordninga 

vil vere eit nyttig supplement til den reguleringa vi allereie har.  

 

Eg meiner det ville vere svært uheldig å krevje at alle deler av offentleg sektor sluttar å ta i 

bruk nye kommersielle verktøy basert på KI. Helsevesenet er for eksempel ein stor og viktig 

del av offentleg sektor. I dag brukar for eksempel Vestre Viken HF blant anna hyllevare KI i 

biletediagnostikk, og Helse Vest bruker kunstig intelligens i mammografiprogrammet, sjå 

https://www.kreftregisteret.no/Forskning/Prosjekter/kunstig-intelligens-

mammografiprogrammet/. Eg har tillit til at dei dyktige folka som jobbar med desse og andre 

prosjekt i offentleg sektor, held seg til dei reglane vi har når dei vurderer å skaffe og bruke 

kunstig intelligens i sine verksemder og prosjekt. Eg meiner òg det er viktig at kompetansen i 

offentleg sektor blir styrka på dette området.  

 

2) Stortinget ber regjeringen utvikle en konsesjonsordning for innsamling, bruk og 

lagring av både offentlige data og persondata for kommersielle aktører. En slik 

konsesjonsordning må fastsette krav til hvilke data som kan brukes, til hvilke typer 

formål, hvor og hvordan de lagres, og om og hvordan de kan deles med ulike 

tredjeparter. 

 

Både personregisterlova frå 1978 og personopplysningslova frå 2000, som begge nå er 

oppheva, inneheldt krav om godkjenning på førehand for ulike typar behandling av 

personopplysningar. Dette vart ofte omtalt som ei konsesjonsordning. Det var brei støtte om 

å oppheve denne ordninga då personvernforordninga blei gjennomført i norsk rett i 2018. Det 

er nå heimel i § 14 i personopplysningslova frå 2018 til å gi forskrift om godkjenning frå 

Datatilsynet på førehand, viss det skulle oppstå eit slikt behov. Heimelen har så langt ikkje 

vore brukt.  

 

Utgangspunktet no er at alle verksemder er ansvarlege for å behandle personopplysningar i 

samsvar med regelverket, utan noka form for kontroll frå styresmaktene på førehand. Dette 

gjeld òg når personopplysningar blir brukt til å trene KI-modellar eller når opplysningane på 

andre måtar blir behandla i system som er basert på KI.  

 

Datatilsynet fører tilsyn med behandling av personopplysningar brukt til trening av KI-

modellar, på same måte som dei fører tilsyn med anna behandling av personopplysningar. 

Dette er basert på ei risikobasert tilnærming og etterkontroll. Eg meiner dette er ein god bruk 

av dei ressursane Datatilsynet rår over. I tilsynsplanen for 2023 har Datatilsynet framheva 

løysingar og system som bruker algoritmar eller KI. 

 

https://vestreviken.no/om-oss/nyheter/kunstig-intelligens-i-rontgenavdelingen
https://vestreviken.no/om-oss/nyheter/kunstig-intelligens-i-rontgenavdelingen
https://www.kreftregisteret.no/Forskning/Prosjekter/kunstig-intelligens-mammografiprogrammet/
https://www.kreftregisteret.no/Forskning/Prosjekter/kunstig-intelligens-mammografiprogrammet/
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Eg meiner det er viktig at vi arbeider for at løysingar basert på KI, behandlar 

personopplysningar i samsvar med regelverket, blant anna slik at viktige omsyn som 

openheit og ikkje-diskriminering blir varetatt. For å bidra til dette har regjeringa sikra varig 

finansiering av Datatilsynet sitt testmiljø for personvernvennleg digitalisering og innovasjon, 

der KI er eit viktig satsingsområde (òg kalla «den regulatoriske sandkassa»). 

 

Eg er opptatt av at vi legg til rette for deling av data frå det offentlege, både for bruk i 

næringslivet og mellom offentlege verksemder. Når det gjeld offentlege data, har vi derfor 

ikkje ei konsesjonsordning, men vi har ein felles datakatalog. Denne tek for seg mange av 

dei tinga representantane Fylkesnes og Hussain meiner bør inngå i ei konsesjonsordning. 

Felles datakatalog er laga for å synleggjere kva for data verksemder har som dei kan dele 

med andre, og han gir oversikt over datasett med beskrivingar, omgrep, programmerings-

grensesnitt (API-ar) og informasjonsmodellar. Det er Digitaliseringsdirektoratet som er 

ansvarleg for drift og utvikling av nettstaden.  

 

Det skjer òg ei utvikling i Europa i retning deling av meir data frå det offentlege, og å gjere 

slik deling enklare, snarare enn å avgrense moglegheiter for innsamling, lagring og bruk av 

offentlege data. EU har vedtatt Direktiv 2019/1024 Opne data-direktivet (ODD). Dette 

direktivet omfattar fleire typar offentlege data enn tidlegare direktiv, og derfor vil tilgangen til 

offentlege data auke når direktivet blir innført. ODD etablerer særlege reglar for det som blir 

kalla «datasett med høg verdi». Dette er datasett og dokument der vidarebruk kan gi viktige 

fordelar for samfunnet, miljøet og økonomien. Dei områda som er definert så langt er: 

Geografiske data, jordobservasjonsdata og miljødata, meteorologiske data, statistikk, 

selskapsregister og eigarskapsregister, og mobilitetsdata (transportdata). Slike datasett skal 

vere gratis, tilgjengelege, maskinlesbare, levert gjennom API-ar og, når relevant, kunne bli 

lasta ned i bulk. I desember 2022 vedtok EU-kommisjonen Gjennomføringsforordning om 

datasett med høg verdi (HVD). HVD bygger på ODD, og konkretiserer krava som gjeld når 

ein skal gjere denne typen datasett tilgjengelege. Noreg har ein plass i Open Data 

Committee, som er ein viktig arena for å fremme norske behov knytt til datasett av høg verdi. 

 

Forordning 2022/868 om dataforvaltning (Data Governance Act, DGA) er eit regelverk som 

blant anna skal legge til rette for trygg bruk av beskytta data frå offentleg sektor. Formålet 

med DGA er å legge til rette for at tilgang til beskytta data skjer på ein måte som ikkje gjer at 

personopplysningar, forretningsløyndommar eller opphavsrettsbeskytta materiale kjem 

uvedkommande i hende. Mitt departement arbeider med å sjå korleis denne forordninga skal 

implementerast i norsk rett. 

 

Som eit ledd i oppfølginga av Meld. St. 22 (2020–2021) Data som ressurs – datadrevet 

økonomi og innovasjon, blei det sett ned eit utval som skal sjå på heilskapleg regulering av 

vidarebruk av offentleg informasjon. Dette utvalet skal blant anna vurdere korleis ODD og 

HVD skal implementerast i norsk rett. Utvalet skal òg vurdere om ein plikt til å gjere 

tilgjengeleg enkelte typar data, som går ut over dei som er lista i ODD og HVD, skal inn i 

norsk lov. I tillegg skal utvalet sjå på korleis DGA kan inngå i denne heilskaplege reguleringa, 

og vurdere om det er bruk for endringar i digitaliseringsrundskrivet når det gjeld deling av 

https://data.norge.no/
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data. Hensikta med dette arbeidet er å foreslå meir heilskapleg regulering, som kan gi den 

tryggleiken og tilliten det er bruk for om vi skal få til meir deling av data i Noreg. 

3) Stortinget ber regjeringen legge fram en stortingsmelding om kunstig intelligens

som redegjør for hvordan det arbeides med kunstig intelligens på alle nivå i alle

sektorer.

Regjeringa har starta arbeidet med ein ny, heilskapleg digitaliseringsstrategi for Noreg. Målet 

er sterkare samordning og utvikling av ein heilskapleg politikk som går på tvers av offentleg 

og privat sektor. Som ein del av dette arbeidet vil vi òg sjå på korleis vi skal regulere, utvikle 

og bruke kunstig intelligens. Strategien skal etter planen vere klar i 2024. Eg meiner det ikkje 

vil vere verken hensiktsmessig eller god ressursbruk å samtidig jobbe med ei melding til 

Stortinget om dette temaet. 

Med helsing 

Sigbjørn Gjelsvik 
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